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hadonászást mindenki egyedül táncolja. Most nem beszélek a villogó fényről, a han-
gos zenéről, ami olyan kábító és sivár, és tényleg problematikus. De a mai fiatalok is 
érzik, hogy táncolni kell, az öregek viszont már nem táncolnak sehol, pedig táncolni 
kellene.

A tánc tényleg nagyszerű formája a hagyománynak, és egyben megnyilvánulási 
formája az emberi érzelmeknek. A testnek jó energiaforrása és energia leadás is egy-
ben, de forrás is, mert azt megújítja. Boldogabb, aki táncol. Megkönnyebbül. Nem 
véletlen, hogy Széken minden szombaton volt táncház. Keményen dolgozik egy falu, 
reggeltől estig. Nehéz fizikai munkát végez mindenki falun: az asszonyok a kertben, 
állatokat látnak el, és még a mezőn is, főznek, takarítanak stb. A férfiak építenek, 
földmunkát végeznek, szóval, amikor jön az a szombat, mindenki felöltözik, megmo-
sakszik, és ünnepel. Ünnep is a tánc. Ünnep kell az életben. Csak ezzel a civilizációs 
„fejlődéssel” – sajnos, időnként idézőjelbe teszem a fejlődés szót – ezek az ünnepek 
is eltorzultak. Elfelejtettük hagyományos ünnepeink rítusát, lényeges mondaniva-
lóját. A mondanivalóból született a rítus, de ünnepek nélkül sivárak napjaink, az 
élet nem lehet csak rohanás, munka, hanem ünnep is kell, a testnek és a léleknek 
egyaránt.

Sándor Krisztina
(Művelődés, 2002/2. 6–8.)

Hogyan emlékezik a kolozsvári táncház  
első éveire Kallós Zoltán?

– Mi volt a kapcsolata Zoli bácsinak a kolozsvári táncházzal?
– Hát, eleinte nem sok. Én nem is akartam bajt csinálni a gyerekeknek a szemé-

lyemmel, nem mentem jó ideig a táncházba. Miután már felduzzadt a létszám, akkor 
elkezdtem én is járni. De évekig nem mentem, így az első Kalákákon sem vettem 
részt. Nem is hívtak, de nem is mentem, nem akartam exponálni se magam, se a 
gyerekeket személyemmel.

– Körülbelül mikortól kezdett el járni táncházba?
– Nem tudnám megmondani, de az első táncházakban, ami a bábszínháznál volt, 

egyben sem voltam. A Monostori útra kezdtem feljárni, és a CFR-klubba.
– És ott tanított-e Zoli bácsi?
– Nem tanítottam, de tulajdonképpen a gyerekek átvették az én anyagomat, a 

magyarországiaktól s tőlem is. Szívesen adtam anyagot. Hangszeres anyagot. Jártak 
hozzám többen. Mentünk ki együtt is gyűjteni közösen Székely Leventével, meg Al-
párékkal is, Szép Gyusziékkal. Több alkalommal felvételeket is készítettünk.
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– Zoli bácsi hívott-e a táncházba falubeli zenészeket és táncosokat?
– Hát annyiba van közöm, hogy ismerem a táncosokat és zenészeket. Ott voltam, 

minden táncházba elmentem velük.
– Népdaloktatás nem volt?
– Hát nem nagyon. 
– Később sem?
– Később sem. Hát, körülbelül úgy tíz éve, hogy van népdaloktatás, most a rend-

szerváltás után kezdődött el a rendszeres népdaloktatás.79

– Táncházban kik tanítottak? Kikre emlékszik Zoli bácsi?
– Németh Ildikó tanított  a férjével, Attilával. Úgy tudom, Könczeiék tanítottak 

egy időben.
– Könczei Árpi és felesége?
– Igen.
– Kik muzsikáltak?
– Sinkó Andiék, Székely Levente, Sepsi Dezső. Később Szép Gyula, Bardocz, mi-

után felkerültek ide Kolozsvárra.
– Hányan vettek részt a táncházban, hányan voltak?
– Hát sokan voltak, falusiak is jártak. Azok a falusi gyerekek, akik benn dolgoz-

tak. Széki lányok, akik itt voltak cselédlányok. Azért volt csütörkön este a táncház, 
mert a széki lányoknak szabadnapjuk volt csütörtökön, hogy tudjanak ők is eljönni a 
táncházba. Főleg a visaiak jártak sokat, a palatkaiak is jártak.

– Táncosok?
– Falusiak, akik benn dolgoztak. 
– S bejártak rendesen?
– Persze. Beálltak táncolni. Kalotaszegről is be-be jövögettek. Mérából, Türéből.
– És egyetemisták?
– Egyetemisták jártak többen, középiskolások is. Szóval színe-java a diákságnak. 

Aki fel tudta mérni annak a fontosságát, hogy miért kell ezt csinálni és gyakorolni. 
És nagy öröm volt felvételik alkalmával, hogy ezek a gyerekek majdnem mind beju-
tottak a főiskolára.

Kérdezett Magyari Andrea
(Művelődés, 2002/2. 9.)

79 Itt Kallós Zoltán rosszul emlékezik: a hetvenes-nyolcvanas évek erdélyi táncházaiban is volt rend-
szeres népdaloktatás.




